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 Notitie  

Aan: M. Rovers gemeente Meierijstad 
Opgesteld door: J. van de Ven 
Omschrijving: Voorstel vervangen kunstgrasvelden RKSV WEC/ Avanti’31 
Projectnummer: 17NW52210 
Datum: 14-04-2020 

1. Inleiding 
De gemeente is in het voorjaar van 2018 met RKSV WEC en SC Avanti’31 in overleg gegaan, waarbij 

een voorstel is gedaan om de beide SBR rubber ingestrooide kunstgras voetbalvelden te voorzien van 

non-infill kunstgrasmatten. De aanleg van de non-infill kunstgras voetbalvelden betrof een Pilot, 

omdat er slechts enkele non-infill velden in Nederland waren aangelegd. De gemeente heeft zich 

vooraf verdiept in de non-infill velden middels bezoek aan de fabriek van Fieldturf en enkele velden 

in Duitsland. De conclusie uit deze verdieping was dat de velden mogelijk als stroef ervaren zouden 

kunnen worden en dat de aanleg van een beregeningsinstallatie zou bijdragen aan het spelcomfort. 

Zowel de gemeente als beide verenigingen waren uiteindelijk positief over de voordelen van de non-

infill velden en waren bereid deze Pilot aan te gaan, in de wetenschap dat het een nieuwe 

ontwikkeling was die in Nederland nog in de kinderschoenen stond. 

De aannemer Topgrass en de leverancier Fieldturf van de non-infill kunstgrasvelden hadden het 

volste vertrouwen in de aanleg van de velden, waarbij voldaan kon worden aan de norm van de 

NOC*NSF (NOC*NSF 2-15 (2017)). Dit betreft de norm waar alle kunstgrasvelden aan moeten 

voldoen bij aanleg. In de norm staan de sporttechnische eisen (balrol, balstuit, schockabsorptie etc.) 

waaraan een kunstgras voetbalveld moet voldoen. De sporttechnische eisen uit de norm zijn destijds 

ontstaan op basis van de eigenschappen van een natuurgrasveld. 

2. Contract 
Voor de realisatie van de Pilot is een contract opgesteld. Het uitgangspunt van het contract was dat 

de realisatie zou leidden tot goedgekeurde kunstgrasvelden die voldeden aan de norm. Aangezien 

het een Pilot betrof en de aannemer niet goed kon inschatten of de non-infill velden 10 jaar konden 

blijven voldoen aan de gebruiksnorm (NOC*NSF 2-18), is in het contract een clausule opgenomen om 

na 5 jaar de velden te vervangen door een met kurk ingestrooide kunstgrasmat (Fieldturf 60 mm 

360XL ingestrooid met kurk, minimaal 160 steken, 5/8” rijafstand of vergelijkbaar). 

In deze clausule staat dat als gedurende de eerste vijf speelseizoenen de kunstgrasvelden niet 

voldoen (zoals gesteld in lid 4), zal in het 5e jaar overgegaan worden tot vervanging van de 

kunstgrasmatten. Alle kosten gemoeid bij de vervanging zouden hierbij voor rekening komen van 
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TopGrass /Fieldturf. Gemeente Meierijstad zal een vergoeding betalen van 50% (5 jaar á 10% 

jaarlijkse afschrijving) van de oorspronkelijke investeringskosten van deze pilot (€ 275.000,00 per 

veld). 

In lid 4 is opgenomen dat wordt vastgelegd of de pilot sporttechnisch voldoet en of de pilot 

acceptabel is ten aanzien van het gebruik en speelcomfort namens de verenigingen.  

1. Pilot non-infill 
Beide non-infill velden zijn aangelegd in de zomer van 2018. Om goedkeuring te krijgen in Nederland 

is de aannemer op basis van de normen verplicht infill zand in de mat te strooien. De functie van het 

zand is stabiliteit en stevigheid geven aan de kunstgrasvezel. De hoeveelheid (laagdikte) is niet 

genormeerd de samenstelling wel. De velden zijn na realisatie door een erkende keuringsinstantie 

goed gekeurd op basis van de FIFA-normen. Dit zijn de normen die op rubber ingestrooide en non-

infill velden van toepassing waren. 

Beide verenigingen zijn de velden gaan gebruiken, waarna in november 2018 het eerste 

evaluatieoverleg heeft plaatsgevonden. Beide verenigingen geven aan dat de velden onder vochtige 

en natte omstandigheden te glad zijn en dat spelers uitglijden. De aannemer en leverancier werden 

hierdoor verrast aangezien uit de keuring geen afwijking is geconstateerd en dat vanwege de 

ervaring uit het buitenland dat de velden als stroef werden ervaren ten opzichte van rubber 

ingestrooide kunstgras voetbalvelden. 

Op basis van de input van deze evaluatie is de aannemer met de leverancier aan de slag gegaan om 

de oorzaak van de klachten te achterhalen. In eerste instantie is geconstateerd dat het infillzand 

vettig was. Het vermoeden was dat deze vettigheid afkomstig was van de kunstgrasvezel. Tijdens het 

productieproces wordt een soort olie toegevoegd om de kunstgrasmat te kunnen tuften. Dit zou de 

gladheid kunnen veroorzaken. Er is vervolgens met een oplosmiddel gewerkt om de gladheid tegen 

te gaan. Dit heeft geen effect gehad waardoor de klachten omtrent gladheid in de winterperioden 

aanhielden.  

Vervolgens hebben de aannemer en de leverancier er medio maart voor gekozen om infillzand te 

verwijderen en te vervangen door nieuw infillzand. Hierbij is grover zand toegepast, waardoor er 

meer grip zou ontstaan. De eerste resultaten van het vervangen van het zand in de doelgebieden 

waren positief. Op basis hiervan is besloten beide velden te voorzien van nieuw infill zand. Planning 

hierbij was dat de velden gereed waren voor 1 juni, zodat de geplande toernooien door konden gaan. 

Begin juni 2019 heeft de gemeente feedback gehad van beide verenigingen. De conclusie is dat beide 

velden nog steeds als te glad worden ervaren onder vochtige en natte omstandigheden. 

Eindconclusie was dat de Pilot met de non-infill velden niet is geslaagd. 
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Daarnaast concludeerden alle partijen dat men nog steeds positief was over het concept van de non-

infill velden en de voordelen die deze velden in theorie hebben. Op basis van de Pilot moest echter 

worden geconcludeerd dat dit type non-infill nog onvoldoende doorontwikkeld is voor velden die de 

gebruiker zonder beperkingen kan gebruiken. Met name de stroefheid van de velden is onvoldoende 

op orde. Er is tevens geconcludeerd dat de huidige manier van keuren (gelijk aan rubber ingestrooide 

kunstgras voetbalvelden) niet geschikt is voor de non-infill velden en dat de meting van de 

sporttechnische eigenschappen (met name torsie/ gladheid) niet overeenkomt met de bevindingen 

van de speler.  

3. Ombouw kurk  
De gemeente, RKSV WEC en SV Avanti’31 hadden dan ook de wens om de non-infill velden te 

vervangen door kurk ingestrooide kunstgras voetbalvelden vergelijkbaar aan de kunstgrasvelden 

elders in de gemeente en conform de clausule uit het contract. Bij het opstellen van het contract is 

destijds uitgegaan van velden die bij aanleg voldoen aan de aanlegnorm. Tot op dat moment waren 

er geen voorbeelden van kunstgrasvelden bekend, die na goedkeuring op deze norm, in de praktijk 

niet bleken te voldoen. 

De wens van de gemeente en de verenigingen is met Topgrass en Fieldturf besproken. Het vervangen 

van de goedgekeurde kunstgras non-infill velden na het eerste seizoen was voor de aannemer geen 

gewenste oplossing. Er is als oplossing aangeboden de velden bij RKSV WEC en SV Avanti’31  om te 

bouwen naar kurk ingestrooide kunstgras voetbalvelden. Dit zou volgens de aannemer betekenen 

dat de zandinfill voor een groot deel zou worden verwijderd uit de kunstgrasmat en dat er nieuwe 

kurk infill wordt ingestrooid. Hiermee zou er een traditioneel kunstgrassysteem met kurk infill 

ontstaan, zoals deze reeds jaren wordt toegepast in Nederland. Het verschil met een nieuw kurk 

ingestrooid systeem is de vezelbezetting en de poolhoogte. Normaliter bevatten de kunstgrasmatten 

van kurk ingestrooide systemen minder vezels per m2. Dit betekent dat de non-infill mat visueel 

dichter (groener) ervaren wordt dan een traditioneel systeem. Sporttechnisch zou dit volgens de 

aannemer geen negatieve gevolgen hebben. Daarnaast is het verschil dat de poolhoogte van deze 

kunstgrasmatten 35 mm bedraagt. In Nederland wordt bij kurksystemen normaliter gebouwd met 

een minimaal 40 mm hoge poollengte. In het buitenland (met name Duitsland) is een poolhoogte van 

35 mm gebruikelijk. De infill vrije vezellengte van dit systeem is gelijk aan die van de traditionele 

kurksystemen. Visueel zal dit dan ook geen verschil maken. De nieuwe velden zullen wat betreft 

‘look’ en ‘feel’ dan ook vergelijkbaar zijn met traditionele kurksystemen. 

Aangezien dergelijke ombouw van een non-infill naar een kurk ingestrooid kunstgrassysteem nog 

niet in de praktijk was uitgevoerd heeft de leverancier ter voorbereiding deze kunstgrasmatten met 

kurk infill laten testen door het erkende keuringsinstituut Kiwa ISA sport. Hierbij is aangegeven dat 

alle metingen voldoen aan de Fifa normen en de nieuwe KNVB norm 2-15 (2019). De aannemer had 

dan ook alle vertrouwen dat dit systeem in de praktijk ook kon voldoen aan deze normen. 
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Op basis van de positieve resultaten van Kiwa ISA Sport bij het omgebouwde systeem is het voorstel 

besproken met de verenigingen. Hierop is besloten om akkoord te gaan met het ombouwen van de 

non-infill velden naar kurk ingestrooide kunstgras voetbalvelden. 

Na de aanleg van het nieuwe kurksysteem bij RKSV WEC en SV Avanti’31 in de zomer van 2019 zijn de 

velden gekeurd door de erkende keuringsinstantie Intron SGS op basis van de aanlegnorm NOC*NSF 

KNVB 2-15 (2019). Bij deze keuring na aanleg is geconstateerd dat de velden aan alle sporttechnische 

eigenschappen voldoen van de FIFA Quality norm met uitzondering van de balrol. Bij herkeuring is 

aangegeven dat ook de balrol voldoet aan de Quality norm. De FIFA Quality norm is een andere norm 

dan de KNVB norm (NOC*NSF KNVB2-15) waarbij de sporttechnische eisen lager liggen. Op basis van 

de KNVB norm voldoet de balrol, balstuit en stroefheid (uniformiteit torsie) niet. Aangezien wel werd 

voldaan aan de gebruiksnorm (NOC*NSF KNVB 2-18) zijn de velden vrijgegeven voor competitie 

gebruik. 

Na oorspronkelijk zeer positieve berichten van beide verenigingen in het begin van de competitie 

kwamen er vergelijkbare klachten binnen zodra de temperaturen omlaag gingen en de velden  

langdurig vochtig bleven. De klachten van uitglijden van spelers waren terug. Na diverse gesprekken 

en pogingen van de aannemer om met onderhoud de gladheid tegen te gaan, hebben de beide 

verenigingen middels een brief aan de gemeente aangegeven geen vertrouwen meer te hebben in de 

kunstgrasvelden en deze slechts gedeeltelijk te gebruiken. 

4. Voorstel  
De gemeente heeft vervolgens in een overleg met Topgrass en Fieldturf aangegeven dat vanwege de 

klachten en het huidige gebruik eigenlijk geen andere optie meer te zien dan om de beide 

kunstgrasmatten geheel te vervangen. Aanpassingen aan de velden worden ook door de aannemer 

niet meer als kansrijk beschouwd mede gelet op het verloop van de oorspronkelijke Pilot en het 

gebrek aan vertrouwen in de velden van de beide verenigingen. Een objectieve beoordeling na 

aanpassingen van het systeem is door de verenigingen dan ook niet meer te maken. 

Parallel aan de gesprekken met de aannemer is aan de KNVB gevraagd om aan te geven of de velden 

wel verantwoord gebruikt kunnen worden en daarmee dus voldoen aan het reglement van de KNVB. 

De praktijk heeft namelijk uitgewezen dat het voldoen aan de gestelde aanlegnorm geen garantie 

geeft. Ook de laboratorium testen van Kiwa ISA Sport op het systeem met kurk infill, waardoor 

gekozen is om deze ombouw toe te staan, hebben geen realistisch beeld gegeven van de praktijk. De 

KNVB geeft aan de vraag in behandeling te hebben, maar nog niet aan te kunnen geven of het 

verantwoord is de velden te gebruiken. Hiervoor zal nader onderzoek nodig zijn. Tot op heden is 

onbekend wanneer de KNVB nader onderzoek gaat uitvoeren en wanneer er dus een uitspraak 

gedaan wordt over de velden.  
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Gelet op de competitie en het huidige gebruik van de velden is wachten voor de vereniging en 

gemeente geen optie. Na overleg met Topgrass en Fieldturf is een eerste aanzet gedaan als voorstel 

voor het vervangen van de kunstgrasvelden. 

Technisch 
Het voorstel is om de huidige kunstgrasmatten met infill te verwijderen. Topgrass heeft hiervoor nog 

geen afzet maar gaat bekijken of er in het buitenland of in Nederland projecten zijn waar deze mat 

kan worden toegepast. 

Onder de kunstgrasmatten ligt de oorspronkelijke foamlaag (Proplay) die bij de renovatie naar de 

non-infill velden is blijven liggen. Onder de foamlaag ligt een gewassen puinfundering die destijds 

onder een bedrijfsgebonden norm (M27.a-101) is aangelegd. Deze bouwstof wordt weinig toegepast 

en heeft als nadeel dat deze zeer lastig te verdichten is. Met de komst van de renovatienorm  uit 

2018 (NOC*NSF-CONSTR4) worden nadere eisen gesteld aan de stabiliteit van dergelijke 

vergelijkbare bouwstoffen. Kiwa ISA Sport geeft aan dat de benodigde indringing van deze bouwstof 

zeer lastig te behalen is. Volgens Kiwa ISA Sport is de huidige puinfundering en foamlaag conform de 

norm aangelegd en kan daar een nieuwe kurk ingestrooide kunstgrasmat (55 mm) op worden gelegd. 

Uitgangspunt bij het vervangen van de kurk ingestrooide non-infill velden is dan ook dat zowel de 

foamlaag als de puinfundering blijft liggen.  

In het oorspronkelijke contract van de non-infill velden is uitgegaan van een eventuele vervanging 

door de Fieldturf 55 mm 360XL ingestrooid met kurk. Inmiddels zijn de kunstgrasvelden op sportpark 

de Neul (RKSV Rhode) en op sportpark Zuideinderpark (VV Schijndel) voorzien van de Vertex Core 55 

mm ingestrooid met kurk. Dit betreft een kunstgrasmat met een gecombineerde vezel 

(monofilament/ gefibrilleerd) die de eigenschap heeft het kurk beter in het veld te houden. De 

spelerservaringen zijn zeer positief en de aannemer kan 12 jaar garantie geven (i.p.v. 10 jaar) op deze 

kunstgrasmat. Het advies is dan ook om bij vervanging uit te gaan van de Vertex Core 55 mm 

ingestrooid met kurk. 

Financieel 

Naast overleg en afstemming over de technische uitwerking bij de vervanging van de 

kunstgrasmatten is er veelvuldig overleg geweest omtrent de financiële oplossing.  

 

De gemeente Meierijstad en Topgrass (Fieldturf) zijn met elkaar een Pilot aangegaan. Beide partijen 

hadden zich goed voorbereid op de non-infill velden en hadden vertrouwen in een goede afloop. In 

de praktijk heeft de Pilot aangetoond dat de non-infill velden wel voldoen aan de huidige norm voor 

kunstgras, echter dat ze niet geschikt zijn voor normaal gebruik bij trainingen en wedstrijden. 

Niemand had deze uitkomst verwacht en het contract was hierin ook niet voorzien. De KNVB kan ook 

op het gebied van de klachten (gladheid) niet aangeven of deze velden geschikt zijn. Uitgangspunt 

voor de financiële benadering is dan ook dat de gemeente Meierijstad en Topgrass ieder de helft van 

de kosten dragen van de oorspronkelijke Pilot. Van de kosten van de oorspronkelijke Pilot zijn de 
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randzaken zoals aanpassen verharding, opnemen en plaatsen doelen etc. afgehaald aangezien deze 

juist zijn uitgevoerd. Het resterende bedrag is door de helft gedeeld. 

 

De kosten die gepaard zijn gegaan bij het ombouwen van de non-infill velden naar een kurk 

ingestrooide kunstgrasmat bedragen € 120.000,- excl. btw. Dit zijn alle kosten voor onderhoud, 

aanpassing non-infill, vervangen zandinfill en aanbrengen kurk. Dit zijn werkzaamheden om het 

systeem alsnog geschikt te krijgen voor het gebruik. De gemeente Meierijstad heeft hierbij altijd 

aangegeven dat deze inspanningen voor rekening zijn van Topgrass. Ook voor het ombouwen naar 

kurk ingestrooide kunstgrasvelden is de wens uitgesproken voor vervanging. Op aangeven van 

Topgrass (Fieldturf) is akkoord gegaan met het ombouwen naar een kurk ingestrooide kunstgrasmat. 

Deze kosten blijven dan ook voor rekening van Topgrass. 

 

Samengevat betekent dit de volgende verdeling van de kosten: 

 Bedrag Gem. Meierijstad Topgrass BV 

Investering Pilot (2 non-infill velden, 
10 jaar garantie) 

€ 550.000,- € 297.029,73 € 252.970,27 

Ombouw velden € 120.000,-  € 120.000,- 

Aanleg 2 velden (Vertex Core 55mm 
met kurk, 12 jaar garantie) en 
opslaan non-infill matten 

€ 558.800,- € 558.800,-  

Afvoerkosten non-infill matten ? ?  

Totaal 1.232.000,- € 859.029,73 € 372.970,27 
* prijzen exclusief BTW / prijspeil 2020 

Voor de kostenverdeling van de investering van de Pilot zijn eerst alle overige werkzaamheden zoals 

aanpassingen verhardingen, hekwerken, doelen etc. van de aanneemsom gehaald. Deze 

werkzaamheden zijn op een juiste wijze uitgevoerd en behoeven geen aanpassing meer. Van alle 

kosten voor de aanleg van de kunstgrasmat is de verdeling van 50% gemeente en 50% Topgrass 

aangehouden. 

De nieuw aan te leggen kunstgrasvelden voldoen na aanleg aan alle eisen (NOC*NSF KNVB2-15 

2019). Op basis van de Vertex Core 55 mm kan Topgrass 12 jaar garantie geven. De gemeente 

Meierijstad betaald dan ook alle kosten die gepaard gaan met de aanleg van deze velden. 

Naast de aanleg van de nieuwe velden zijn er behoorlijke afvoerkosten van de bestaande velden. De 

duurste optie is om de velden volledig af te schrijven en deze te laten verwerken door een erkende 

verwerker (circa € 4,5 tot € 5,- /m2 = totaal € 37.985,- per veld). Hierbij zal het plastic, zand en 

backing worden gescheiden en als secundaire bouwstof verder worden verwerkt.  
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In overleg is besloten om een maximale inspanning te doen om een nieuwe bestemming te vinden 

voor deze vrijkomende kunstgrasmatten, waarbij de opbrengst terugvloeit naar de gemeente 

Meierijstad.  

Aangezien op dit moment nog geen definitieve afzet in beeld is kan er geen bedrag worden 

gekoppeld aan deze mogelijke opbrengst. Afgesproken is dat Topgrass één kunstgrasveld volledig 

elders probeert aan te leggen (hergebruik). Hierbij wordt ook naar toepassing in het buitenland 

gekeken. De anders kunstgrasmat wordt “gereserveerd” voor de gemeente Meierijstad. Deze 

kunstgrasmat wordt ontdaan van infill (zand en kurk) en tijdelijk opgeslagen. De gemeente 

Meierijstad gaat verkennen of de kunstgrasmat kan worden gebruikt bij diverse renovaties van MIXX-

veldjes en andere trapveldjes binnen de gemeente. Daarnaast wordt bekeken waar er behoefte is 

aan nieuwe trapveldjes of kunstgras ondergronden binnen de gemeente. Technisch is dit prima 

mogelijk. Mocht blijken dat Topgrass alsnog een andere afzet vindt dan zal in overleg worden 

bepaald of hiervan gebruik wordt gemaakt. 

Bovenstaande is door Topgrass vertaald in een voorstel (d.d. 02-04-2020 kenmerk; 11823.006). Bij dit 

voorstel is tevens de onderbouwing voor de kosten van de aanleg van de nieuwe velden opgenomen. 

De gehanteerde prijzen komen overeen met de prijzen zoals deze bij de aanleg van het kunstgrasveld 

bij VV Schijndel is gehanteerd. De kosten voor het uitkloppen en opslaan van de mat zijn in deze 

begroting opgenomen (€ 27.721,60 per veld). 

Indien de gemeente akkoord gaat met dit voorstel adviseren we om op basis van een nader op te 

stellen realisatieovereenkomst, Topgrass opdracht te geven voor de vervanging van de beide 

kunstgrasvelden. Hierin kunnen onder andere afspraken worden vastgelegd omtrent planning, 

verrekening en overige voorwaarden. De restitutie van de oorspronkelijke Pilot door Topgrass kan 

worden verwerkt bij de aanleg van de nieuwe velden. 


